
El president del grup parlamen-
tari reformista, Joan Gabriel, va 
expressar els seus dubtes sobre 
què pot aportar la nova pla-
taforma política encapçalada 
per Jordi Cinca i Antoni Martí 
i altres polítics. En declaracions 
a Ràdio Valira, Gabriel també 

va recordar que fa dos anys el 
cònsol d’Escaldes-Engordany 
no va donar suport a Coalició 
Reformista. 

El president del grup parla-
mentari reformista és de l’opi-
nió que “no totes les unions 
sumen”. Per aquest motiu es va 
mostrar escèptic amb el paper 
que jugarà la nova plataforma 

política en els propers comicis 
generals. Per altra banda, Gabri-
el també va voler recordar que 
fa dos anys el projecte impulsat 
per Jordi Cinca estava vinculat 
al Partit Socialdemòcrata i en 
aquest sentit va manifestar que 
la constitució d’aquesta nova 
plataforma pot generar confu-
sió entre l’electorat.

Pel que fa al seu paper de 
cara a les eleccions generals an-
ticipades, el líder reformista va 
explicar que està a disposició 
del comitè del Partit Liberal de 
la Massana, que sempre li ha fet 
costat, va indicar. Cal recordar 
que el polític liberal ja va ex-
pressar darrerament la seva vo-
luntat d’abandonar la primera 
línia política.

A més, durant l’entrevista, el 
president del grup parlamen-
tari reformista va manifestar el 
desig que, guanyi qui guanyi, 
tingui la capacitat de fer un 
“gran Govern d’unitat”. 
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El Govern i el Comú d’Escaldes-
Engordany van signar ahir un 
conveni per avaluar el poten-
cial de l’energia geotèrmica en 
aquesta parròquia. Els estudis 
permetran saber si es pot mul-
tiplicar per dos el cabal d’aigua 
termal del pou actual situat al 
pont de la Tosca. Tot i que cal-
drà esperar a veure els resultats 
dels treballs que ara comencen, 
FEDA preveu que, com a mínim, 
es pugui oferir calefacció als tres 
o quatre edificis comunals que 
ara s’escalfen amb gasoil. A més, 
tampoc es descarta la possibili-
tat d’aprofitar l’energia geotèr-
mica conjuntament amb altres 
tipus, com pot ser el petroli. 

A més d’analitzar si es pot ex-
treure més aigua calenta a través 
de la perforació existent, l’acord 
signat ahir preveu fer una anà-
lisi de la muntanya d’Escaldes 
per valorar el potencial d’aquest 
recurs a la zona. En una segona 
fase, que és prevista en el con-
veni però que caldrà signar en 
un futur, es planteja la possibili-
tat de fer una segona perforació 
amb la col·laboració del Comú i 
FEDA. En tot cas, l’aprofitament 
que es faci en un futur d’aquest 

recurs no posa en perill els acords 
signats entre la corporació i els 
privats pels quals aquests fan ús 
de l’aigua termal. L’estudi, que 
permetrà conèixer el potencial 
de l’energia geotèrmica i l’apro-
fitament que se’n pot fer, costarà 
uns 90.000 euros i els resultats es 
coneixeran a l’estiu. 

El ministre d’Economia i Fi-
nances, Pere López, va indicar 
que l’acord s’emmarca en els 
esforços fets des de la Taula de 
l’Energia per impulsar la políti-
ca energètica del país a través de 
l’eficiència energètica i de treure 
el màxim profit dels recursos 
naturals. López va explicar que 
es tracta d’una qüestió estratè-
gica de país, ja que el Principat 

té una elevada dependència de 
l’exterior en aquesta matèria. 
Per aquest motiu va remarcar 
que cal anticipar-se a un pro-
blema que pot aparèixer a mitjà 
o llarg termini, com és el “gens 
descartable” augment del preu 
de l’energia. A més, l’aprofita-
ment de la geotèrmica obre una 
nova possibilitat de creixement 
i diversificació econòmica, se-
gons va afegir el titular d’Eco-
nomia i Finances.

De la seva banda, el cònsol 
major d’Escaldes, Antoni Mar-

tí, va remarcar que la signatura 
del conveni és una “qüestió de 
responsabilitat” davant la poca 
sobirania del país des del punt 
de vista energètic. Així mateix, 
va afegir que la creació de la 
Taula de l’Energia és una bona 
iniciativa, ja que ha permès en 
un any i mig buscar alternatives 
en aquest camp. 

Tant López com Martí van co-
incidir en la necessitat que l’apro-
fitament energètic dels recursos 
naturals sigui gestionat per l’Es-
tat, un aspecte que ja s’ha posat 

sobre la taula en les reunions 
mantingudes entre el Govern i 
els comuns sobre la distribució 
de competències. Ara per ara, la 
llei atorga aquesta qüestió a les 
corporacions i per aquest motiu 
l’executiu està establint acords 
amb els comuns per fer els es-
tudis d’aprofitament energètic. 
López va remarcar que no té 
sentit que els comuns creïn set 
departaments d’energia. Així, va 
indicar que amb aquesta coope-
ració seran tres les persones que 
lideraran el projecte.

prudents respecte a l’eòlica
Ara ja s’han impulsat els treballs 
que han de permetre conèixer 
la viabilitat de la instal·lació de 
molins de vent al pic del Maià. 
Tot i així, el ministre d’Econo-
mia i Finances es va mostrar 
prudent respecte a l’energia 
eòlica. Així, va indicar que hi 
ha dubtes sobre la rendibilitat 
energètica i l’impacte visual 
dels molins de vent. En aquest 
sentit, va explicar que “no s’han 
d’aixecar expectatives” sobre 
l’energia eòlica, un fet que va 
retreure a les distribuïdores 
d’energia privades i l’informe 
presentat sobre l’aprofitament 
dels recursos naturals. 

FEDA preveu usar l’energia geotèrmica 
en almenys tres edificis comunals

conveni entre el govern i el comú d’escaldes-engordany
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Els resultats de l’estudi sobre el potencial de l’aigua termal es coneixeran aquest estiu
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lópez i martí signen el conveni que avaluarà l’energia geotèrmica, ahir.

Gabriel, escèptic sobre la 
nova plataforma política
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Joan gabriel.

Els treballs permetran 
saber si es pot 

multiplicar per dos el 
cabal del pou actual

També es farà una 
anàlisi de la muntanya 

d’Escaldes per conèixer 
l’abast del recurs


